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ROMÁNIA/ERDÉLY 

   
Életének 87. évében elhunyt Bódis-Wollner Iván, a Magyar Tudományos Akadémia külső tagja 

Bódis-Wollner Iván Szegeden született 1937. október 1-jén. Egyetemi hallgató volt 1956-ban, ám a forradalomban való részvétele 

miatt el kellett hagynia az országot: Jugoszlávián keresztül Ausztriába ment. 1965-ben szerzett orvosi diplomát a Bécsi Egyetemen. 

25 évet töltött a New York-i Mt. Sinai Hospitalban szakmai gyakorlaton, majd rezidensként, végül pedig a neurológia 

professzoraként, illetve a Parkinson-kórral, és a vele kapcsolatos rendellenességekkel foglalkozó központ társigazgatójaként. […] 

Fő kutatási területe a vizuális információ észlelésével és – elsősorban a Parkinson-kórban tapasztalható – látási zavarokkal 

kapcsolatos alapvető agyi folyamatok kutatása volt. Több mint 200 peer-reviewed tanulmány, valamint 7 könyv szerzője és/vagy 

társszerzője…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

 

Ligia Deca Kolozsváron: Szerződések iskolai és egyetemi fejlesztésekre 

A kolozsvári városháza üvegtermében fogadta szombaton Emil Boc polgármester Ligia Deca tanügyminisztert. Az értekezleten az 

oktatási tárca megbízottai és az önkormányzat képviselői mellett részt vettek kolozsvári, nagyváradi, nagyszebeni, gyulafehérvári 

és marosvásárhelyi egyetemek képviselői is. […] Emil Boc tudatta: 21 millió euró értékű szerződést írt alá az oktatási miniszterrel 

egy új középiskola építésére a Borhanci negyedben, valamint a monostori negyedbeli Ion Creangă középiskola bővítésére és 

rehabilitációjára…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Képességvizsga: Már nem országos első Kolozs megye 

Elveszítette eddigi országos első helyét Kolozs megye, miután tegnap közzétették a nyolcadikosok vizsgájának eredményét. Kolozs 

megye évek óta magáénak tudhatta az első helyet a nyolcadikosok záróvizsgáján. Most első helyen Bukarest áll (88,3%-os 

sikerarány). […] Ami a Kolozs megyei iskolák átlagát illeti, első helyen az  Emil Racoviţă Főgimnázium áll 9,11-es átlaggal, 

második a Ioan Bob Általános Iskola 8,94-es átlaggal, harmadik a János Zsigmond Unitárius Kollégium 8,62-es átlaggal. […] 

Országos szinten, matematikából a tanulók 31,3% nem írta meg az átmenő ötöst, ez pedig 6 százalékkal több a 2023-as aránynál, 

amikor csak a diákok 24,6%-a vizsgázott sikertelenül. A vidéki iskolák tanulói esetében ez az arány még rosszabb, mivel a tanulók 

48%-a nem írta meg az ötöst…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Népi hangszeres és énekes képzés a BBTE református tanárképző és zeneművészeti karán 

A kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem Református Tanárképző és Zeneművészeti Kara az Erdélyi Hagyományok Háza 

Alapítvánnyal stratégiai partnerségben népzenei tantárgycsomag bevezetésével bővíti az erdélyi magyar nyelvű felsőoktatási 

palettát. A zeneművészet szakra felvételt nyert diákok számára tanulmányi-, művészeti- és szociális ösztöndíjat, bentlakási 

lehetőséget, valamint az Erasmus+ egyetemi csereprogrammal félévente csoportos és egyéni külföldi képzési lehetőséget biztosít a 

BBTE református tanárképző és zeneművészeti kara. […] A hároméves egyetemi alapképzés végén az akkreditált zeneművészeti 

diplomához tartozó tanulmányi törzslapon is megjelennek a népzenei tárgyak, elősegítve ezzel a hivatásos erdélyi népi 

együttesekben való alkalmazást, a pedagógiai modul társításával pedig biztosítva az iskolai oktatásban való elhelyezkedést…” 

Forrás: Szekelyhon.ro: teljes cikk > 

Interjú Eris Elvira Mária nyelvjáráskutatóval 

A nyelv nem csupán kommunikációs eszköz, hanem egyben a kultúra hordozója és az emberi kapcsolatok alapja is. A nyelvjárás 

csodája abban rejlik, hogy kisebb, földrajzilag elkülönült emberi közösségeinkben sajátos és egyéni módon tudunk gondolatokat, 

érzelmeket és információkat közvetíteni. Eris Elvira Mária a moldvai magyar nyelvjárásokat kutatja, vele beszélgettünk a 

munkájáról. [...] A moldvai Pusztinán születtem és nőttem fel. Kiskamaszként kerültem először a Csíkszeredai József Attila 

Általános Iskolába, majd a Márton Áron Elméleti Líceum filológia osztályába. Csíkszeredán találkoztam először a magyar 

köznyelvvel és a magyar írásbeliséggel. […] Budapesti egyetemi éveim alatt kerültem egyre közelebbi kapcsolatba Moldvával, úgy, 

hogy itt adódott először az a lehetőség, hogy dolgozhattam az éppen aktuális moldvai tematikájú projekteken. […] Milyen kutatási 

témák és kérdések érdeklik a jövőben? Erdekes kérdés számomra, hogy hogyan lehetséges az, hogy a lujzikalagori dialektus olyan 

jegyeket is hordoz, amelyek leginkább az északi régióban voltak jellemzőek, itt az enyhe dzsézésre gondolok…” Forrás: 

Szabadsag.ro: teljes cikk > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mta.hu/viii-osztaly/eletenek-87-eveben-elhunyt-bodis-wollner-ivan-a-magyar-tudomanyos-akademia-kulso-tagja-113808
https://szabadsag.ro/article/ligia-deca-kolozsvaron-szerzodesek-iskolai-es-egyetemi-fejlesztesekre
https://szabadsag.ro/article/kepessegvizsga-mar-nem-orszagos-elso-kolozs-megye
https://szekelyhon.ro/aktualis/nepzene-oktatas-indul-osztol-a-babe-bolyai-tudomanyegyetemen
https://szabadsag.ro/article/moldvai-magyar-csango-nyelvjaras-kiapadhatatlan-forras


       

Publicisztika: Egy negyed évszázad alatt sem készül el az időközben megkurtított észak-erdélyi autópálya 

Húsz éve kezdődtek el az észak-erdélyi autópálya kivitelezési munkálatai. Az eredetileg 415 kilométeresre tervezett sztráda 

Brassótól a borsi román-magyar határig szelte volna át Erdélyt. Az időközben módosított nyomvonalú autópályából eddig csak 144 

kilométert adtak át a forgalomnak. […] A kivitelező amerikai Bechtel vállalatnak a közvetlen megbízással elnyert szerződés szerint 

2012-ig kellett volna befejeznie a 415 kilométeresre tervezett autópálya megépítését, 2,2 milliárd euróért. […] Az állami társaság 

szóvivője, Alin Șerbănescu szerinta Meszes alatti alagút megépítése kemény dió lesz, ezért elképzelhetőnek tartja, hogy a 

munkálatokat 2030-ra sem sikerül befejezni…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Podcast: Egy csokornyi beszélgetést hoztunk Önöknek a 13. Kolozsvári Ünnepi Könyvhétről 

A 13. Kolozsvári Ünnepi Könyvhét minden eddiginél gazdagabb kínálattal fordult az érdeklődők felé. Az esemény négy napja alatt 

több helyszínen mutatkoztak be a kiadók új, vagy a közelmúltban megjelentetett kiadványaikkal. A Vallásszabadság Háza történelmi 

kisugárzású terében ennek megfelelően elsősorban e témakörhöz kötődő kiadványokat ismertettek László Tibor ott készült interjúi 

kedvcsinálóként szeretnének hatni e területek rajongóinak az olvasáshoz. Alább nyolc különböző témakörben készült beszélgetést 

hallhatnak: mint például a Trianon-enciklopédia: világos, de nem egysíkú magyarázatok; Születésének 100. évfordulója alkalmából 

2022-ben tudományos konferenciával emlékeztek meg az Erdélyi Múzeum-Egyesület és a Román Nemzeti Levéltár Kolozs Megyei 

Levéltára szervezésében Kiss András romániai magyar levéltáros, történész és jogtörténész személyiségéről és munkásságáról…” 

Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Kutató: Az idegenhonos rovarok terjedésének kedvez az enyhe tél 

„Az enyhe téli időjárás nem annyira önmagában a rovarok szaporodásának, hanem leginkább a felnőtt egyedek túlélésének kedvez” 

– magyarázta Markó Bálint kolozsvári biológus, rovarszakértő, az MTA külső köztestületének tagja, akitől azt kérdeztük, hogy az 

elmúlt években tapasztalt enyhe téli időjárás milyen befolyással van a különböző rovarok terjedésére. […] Erdély-szerte a csipkés 

poloskák lepték el a tölgy- és platánerdőket tömegesen, ezen kártevők terjedéséhez vidékünkön a klímaváltozás szintén 

közrejátszhatott, de nem ez a fő oka. […] Ilyen tényező például a földrészek közötti megnövekedett áruforgalom. […] Hozzátette, 

van, amikor több a cserebogár, máskor több a pocok. Ilyenkor a ragadozók kontrollálják a számukat, és a természetben az ilyen  

helyzetek maguktól megoldódnak…” Forrás: Szekelyhon.ro: teljes cikk > 

SepsiBook: Demény Péter esszéiről 

A jó esszé talán az, mely kinyit ablakokat, de mégsem világítja be az egész házat, és mely úgy születik, hogy firkál az ember egy 

könyv margójára, és amikor összeáll, azt leírja – véli Demény Péter költő, író, esszéista, akivel a Sepsi Book idei kiadásán Zsidó 

Ferenc, író, kritikus, a Székelyföld folyóirat főszerkesztője beszélgetett. Az apropót a szerző legfrissebb, Forog bennem című 

esszékötete adta. […] Igen messzire sikerült elkalandozniuk a beszélgetőtársaknak a kötet kapcsán, melyben Arany Jánostól Balla 

Zsófiáig nagyon sokan „fel lettek keresve”, és amely egyfajta irodalmi séta, melyben a szerző más írók, költők művein keresztül 

önmagáról és sok minden másról töpreng…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

SepsiBook: Hogyan tehetjük érdekeltté a gyermekeket az olvasásban? 

Könyvbemutatók, koncertek, mesemondás, kreatív műhely, kvíz és találóskérdés-verseny, rajzolás, társasjáték, kiállítás, irodalmi 

vetélkedő, bábozás, interaktív események, […] várta a gyermekeket és kamaszokat az idei Sepsi Book könyvvásáron és kortárs 

irodalmi fesztiválon. Mindezt azért, hogy a gyermekek szeressék meg a könyvet, ne keserves házi feladat legyen az olvasás, hanem 

kaland. E találkozások egyik legaktívabb résztvevője, mozgatója Vinczellér Katalin magyar és médiaszakos tanár, a Pagony Kiadó 

munkatársa volt. […] Előfordult, hogy a jelen levő kétosztálynyi diák közül egy sem olvasta a korosztályának szóló könyvet, de a 

kezdeti feszengés után már bátran felelgettek a faggatásra, együtt gondolták tovább a mesehősök jellemét vagy útját, és bizonyára 

lesznek, akik el fogják olvasni azt a történetet […] – állítja Vinczellér Katalin, aki e sok esemény után is készségesen nyilatkozott 

lapunknak…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

A komolyzene ünnepe: A SepsiClassic 

A közönség zene iránti szeretete hívta életre a SepsiClassic komolyzenei fesztivált, mely immár két éve színesíti Sepsiszentgyörgy 

kulturális rendezvényeinek egyébként is színpompás palettáját. Ványolós-Albert Sarolta programfelelőst faggattuk a vasárnapig 

zajló esemény létjogosultságáról, idei programjáról. A szervezők azt tapasztalták, hogy a havonta egyszer megvalósuló szimfonikus 

hangversenyeken mindig telt ház van. Továbbá három évvel ezelőtt a Liszt Intézet elindított egy Üveghang Akadémia elnevezésű 

programot Sepsiszentgyörgyön, ami a klasszikus avagy komolyzenére való nevelésről szólt, arról, hogy „a zenét ne csak hallgassuk, 

hanem érezzünk rá a lényegére…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

 

https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/02/eszak-erdelyi-autopalya-husz-ev
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/07/05/erzelmes-ertelmes-utakon-multban-es-jelenben-uj-konyvek-segitsegevel/
https://szekelyhon.ro/aktualis/az-idegenhonos-rovarok-terjedesenek-kedvez-az-enyhe-tel
https://www.3szek.ro/load/cikk/166984/uj-ablakot-nyitni-egy-ismert-hazon-demeny-peter-esszeirol
https://www.3szek.ro/load/cikk/166984/uj-ablakot-nyitni-egy-ismert-hazon-demeny-peter-esszeirol
https://kronikaonline.ro/kultura/a-komolyzene-unnepe-sepsiszentgyorgyon-minden-generaciot-vonz-a-masodik-alkalommal-megszervezett-sepsiclassic


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

SZERBIA/VAJDASÁG 

Múltidéző: Így alakult a román nemzetiségi mozgalom magyarságképe az 1867-es kiegyezés előtt 

A tizenkilencedik század második felében a nemzetiség körüli diskurzus és a nemzetállam összetevőinek a körvonalazódása 

meghatározó szerepet játszott a társadalmi és politikai életben. A korabeli folyamatok összetettek, ha azonban a román nemzetiségi 

mozgalom magyarságképét vizsgáljuk, akkor mindenképpen kiemelendő az olyan véleményformálók szerepe, mint Simion 

Bărnuțiu, Andrei Șaguna vagy George Barițiu. Alapként történettudományi, nyelvi és demográfiai érvelések szolgáltak, főleg egy 

olyan nemzetiség esetében, mely nem volt a régi, történelmi privilégiumokra és ezeknek a folytonosságára alapozó rendszernek 

része. Ilyen kontextusban a román politikai mozgalomnak erős, messzebbre visszanyúló alapokra volt szüksége, és ebben a római 

eredet, a folytonosság elmélete és a demográfiai valóság fontos szerepet játszottak…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

 

Kötet: Varga Krisztina visszatekintése az 1938-as hazatérésre 

Hazatérés? Visszacsatolás? Megszállás? – nézőpont kérdése. A Trianon utáni sokkban élő magyar nemzet számára természetesen 

hazatérés, a közelgő háború lázában élő nagyhatalmak számára visszacsatolás, a csehek és szlovákok számára természetesen 

megszállás. Az első bécsi döntésről van szó, amelynek következtében Csehszlovákia elveszítette a főleg magyarok lakta felvidéki 

területek nagy részét, 11 927 négyzetkilométert, 859 880 lakossal. Varga Krisztina fiatal történész új könyvében összefoglalja az 

első bécsi döntéshez vezető utat egészen az Osztrák-Magyar Monarchia létrejöttétől Trianonon át a komáromi és vécsi tárgyalásokig. 

[…] Az 1938-as sorsdöntő évet főleg Simon Attila, az MTA külső tagja dolgozta fel tüzetesen (Egy rövid esztendő krónikája, 

Magyar idők a Felvidéken)…” Forrás: Muzsa.sk: teljes cikk > 

Emlékkötet jelent meg Paulisz Boldizsárról 

„Aki a közjót szolgálta – Paulisz Boldizsár emlékkönyv– ezzel a címmel jelent meg a Lilium Aurum gondozásában a néhai kedves 

barátunkat és sorstársunkat, Paulisz Boldizsárt és életművét méltató könyv. […] Mint tudjuk, ő volt az, aki a gróf Esterházy Jánosról 

elnevezett Hűség Keresztútja, a Szent Kereszt Felmagasztalása nevű kápolnát megtervezte és felépíttette. Ő volt az, aki a zoborhegyi 

Millennium Emlékmű egy részét helyreállította. Megalkotta az alsóbodoki Vasturult, Széchenyi István-emlékhelyet hozott létre, 

megtervezte Apponyi Geraldine albán királyné emlékművét, illetve az alsóbodoki 1956-os emlékművet is megvalósította. Ezen felül 

iskolát alapított…” Forrás: Korkep.sk: teljes cikk > 

Hogyan született a Mellétei-óceán? 

Rögvest az elején le kell szögezni, hogy a múlt század hetvenes évei előtt ilyen óceánról még senki sem hallott a világon. Igaz, a 

régi mellétei malom mögött előbukkanó furcsa kőzetek több geológusnak okoztak fejfájást. […] Ekkor érkezett Mellétére egy 

harminc év körüli pozsonyi geológus, Mock Rudolf. Tősgyökeres pressburger volt, aki tökéletesen beszélte a szlovák, a német és a 

magyar nyelvet. A pozsonyi Comenius Egyetem földtani és őslénytani tanszékén olyan mikroszkopikus rágószervek vizsgálatával 

foglalkozott, amelyek ugyan kétszáz millió éve kihaltak, de egyes, korábban lerakódott üledékek korát nagy pontossággal elárulták. 

Ezek voltak az ún. konodonták. A faluba érkező Mock magával hozta német kollégáját, Heinz Kozurt, aki nagy ismerője volt a 

konodontáknak. […] Melléte határában óceáni üledékekre leltek, a Gömör–Tornai-karszt sekélytengeri mészkövei pedig eredetileg 

nem itt, hanem jóval északabbra ülepedtek le, majd a Kárpátok gyűrődésekor csúsztak jelenlegi helyükre…” Forrás: Ma7.sk: teljes 

cikk > 

Politikum: Németh Ilona, Simon Attila: Čaputová gesztusai magyar részről nem kapták meg a kellő fogadtatást 

Minden olyan alkalommal, amikor kellett, említette a kisebbségeket, és igyekezett olyan szimbolikus lépéseket tenni, amelyekkel 

jelezte a szlovák társadalom felé, hogy itt van egy közösség, amelynek megvannak a maga problémái, amely más, de teljes értékű 

tagja ennek a társadalomnak, mondja Zuzana Čaputováról Németh Ilona és Simon Attila, a volt államfő külsős tanácsadói. […] A 

köztársasági elnöknek egyfajta erkölcsi mércét kell felállítania a társadalom számára. Sokkal magasabbra tette a lécet, mint eddig 

bármelyik köztársasági elnök Szlovákiában…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

 

Statisztika: Segítség a falusi házak vásárlásánál 

Az elmúlt négy év alatt 3015 falusi ház vásárlását támogatta a vidékfejlesztési minisztérium. Ezzel 12 ezer személy számára 

teremtett otthont a szerb állam - jelentette ki Milan Krkobabić vidékfejlesztési miniszter. […] Érdekesség, hogy a pályázók nagy 

https://transtelex.ro/kultura/2024/07/07/george-baritiu-roman-magyar-viszony
https://muzsa.sk/hagyomany/varga-krisztina-visszatekintese-az-1938-hazateresre
https://www.korkep.sk/cikkek/mindennapjaink/2024/07/08/tarics-peter-szep-kotet-jelent-meg-paulisz-boldizsarrol/
https://ma7.sk/tajaink/hogyan-szuletett-a-melletei-ocean
https://ma7.sk/tajaink/hogyan-szuletett-a-melletei-ocean
https://napunk.dennikn.sk/hu/4069604/nemeth-ilona-simon-attila-caputova-gesztusai-magyar-reszrol-nem-kaptak-meg-azt-a-fogadtatast-amit-kellett-volna/


       

része 30 év alattiak, valamint a harmaduk városból költözött falura – emelte ki Milan Krkobabić. […] Vajdaságban még egy 

lehetőség van vissza nem térítendő támogatás megszerzésére falusi házak vásárlása céljából, ez pedig a Prosperitati Alapítvány 

vajdasági gazdaságfejlesztési programja. Az alapítvány házvásárlási pályázatain eddig 1262 sikeres pályázat nyert támogatást…” 

Pannonrtv.com: teljes cikk > 

A nemzeti tanácsok képviselőivel egyeztetett az Európa Tanács delegációja 

Az Európa Tanács Nemzeti Kisebbségi Bizottságának delegációja Szerbiába látogatott, és ennek keretében a szerbiai nemzeti 

tanácsok képviselőivel is egyeztetett. Az Európa Tanács küldöttsége Szabadkán, a Magyar Nemzeti Tanács székházában kilenc 

nemzeti tanács képviselőjével, köztük az MNT küldötteivel találkozott. A rendezvény a kisebbségek képviselőinek lehetőséget adott 

arra, hogy ismertessék az elért eredményeiket, valamint beszámoljanak azokról a nehézségekről, amivel a kisebbségek tagjai 

szembesülnek a mindennapok során. […] A megbeszélést követően Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke nyilatkozott 

a média képviselőinek: […] Beszéltünk arról is, hogy a tanárképzés terén is vannak nehézségeink, illetve a tankönyvek fordítása 

szempontjából sem gördülékeny a helyzet. A közszférában a kisebbségek tagjainak elhelyezkedése is nehézségekbe ütközik…” 

Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Videó: Vajdasági magyar írók és irodalmárok szolidaritási nyilatkozata a betiltott fesztivál ügyében 

A tizennyolcadik alkalommal meghirdetett, rangos, szerbiai nemzetközi rövidpróza-fesztivált, a Kikinda shortot durva hatalmi 

beavatkozás érte. Kikinda városának polgármestere betiltotta a fesztivált, arra hivatkozva, hogy azon rendszerkritikus szerzők is 

részt vesznek. A fesztivál belgrádi záróeseménye is ellehetetlenült. A belgrádi polgármester ahelyett, hogy megvédte volna a 

szélsőségesek fenyegetésétől, inkább betiltotta a 2014 óta létező Mirëdita – Dobar Dan [Jónapot] elnevezésű albán–szerb kulturális 

fesztivált. Ugyanazon a helyszínen zajlott volna a Kikinda Short záróeseménye is. […] Szolidaritást vállalunk mindkét fesztivál 

szervezőivel, szerzőivel és közönségével. Elítéljük a szellemi élet és a vélemény szabadsága ellen irányuló hatalmi túlkapást…” 

Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Kötet: Dévavári Zoltán az impériumváltás utáni időszakról 

A Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar (MTTK) kiadásában megjelent Életjelek a ködben című kötet eddig nem ismert források 

alapján mutatja be az 1918-as impériumváltás első napjait, foglalkozik a kényszerkisebbségi színháztörténettel, részletesen 

bemutatja a magyarság szellemi és politikai vezetőit, a megmaradásért vívott harcukat, de átfogóan tárgyalja a magyarság politikai 

megosztottságának ok-okozati összefüggéseit is. […] Dévavári Zoltán történész, tizenkét kötetes szerző, az MTA külső köztestületi 

tagja most először mutatta be könyvét Szabadkán, és egyben ez is az első közönségtalálkozója a szülőföldjén. Az estet a Klein 

House-ban a Sajtószabadság Alapítvány szervezte. […] „Ragaszkodtam ahhoz, hogy ez a könyv itt, a Bácskában lásson napvilágot. 

Megtehettem volna, hogy megjelentetem Magyarországon, de mindenáron kitartottam az itteni megjelenés mellett azért, mert rólunk 

szól…” Szmsz.press: teljes cikk > 

Beszélgetés Mészáros Gáborral, a szabadkai Kosztolányi Dezső Színház igazgatójával 

Elmúlt az első teljes színházi évad, amióta hosszú évek után új igazgató került a szabadkai Kosztolányi Dezső Színház élére 

Mészáros Gábor személyében. […] Sikerült-e újraépíteni a társulatot? – Egy évvel ezelőtt megindult a robogó vonat, amelyre 

felszálltam. Magamat beleszámítva végül is így lettünk hatan a társulatban. […] Nagyon sokat dolgoztunk, megpróbáltam úgy 

formálni az évadot, hogy inkább az új anyag létrehozása legyen a fő cél. Az évadot A hallgatás poétikájával kezdtük, amit Urbán 

András rendezett, ez a darab Szarajevóba is eljutott. A 2024-es évet pedig szándékosan kezdtem Keszég Lászlóval. […] Újabb harc 

dúl majd a várossal a két új munkahely megteremtésével kapcsolatosan. Ígéreteket kaptunk, de ez ezen a szinten meg is maradt…” 

Szmsz.press: teljes cikk > 

Tamásfalvára került a madártani egyesület ajándéka 

A bánáti Tamásfalván Szekula Albert jószágtenyésztő gazdaságában több mint félszáz, pontosabban 55 fecskepár fészkel az 

istállóban. A fecskebarát háztartás kiérdemelte a Szerbiai Madártani és Madárvédelmi Egyesület füstifecske-fészekért járó idei díjat, 

a tonna kukoricát. Tavaly az egyik oromhegyesi magyar családnál 75 pár füstifecske fészkelt a fejőstehenekkel teli istállóban. […] 

Amint azt Barkóci Vilmos, a madártani egyesület ornitológusa elmondta, idén is nagy volt az érdeklődés a verseny iránt, közel száz 

állattartással is foglalkozó gazdaság jelentkezett a felhívásra…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

 

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/segitseg-falusi-hazak-vasarlasanal
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/szabadka/a.310906/A-kisebbsegvedelem-kerdeseirol
https://szmsz.press/2024/07/03/tobb-mint-harminc-vajdasagi-magyar-iro-vallal-szolidaritast-a-betiltott-fesztival-szervezoivel/
https://rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/vajdas%C3%A1gi-magyar-%C3%ADr%C3%B3k-%C3%A9s-irodalm%C3%A1rok-szolidarit%C3%A1si-nyilatkozata_1552465.html
https://szmsz.press/2024/07/08/alig-tudunk-valamit-az-elmult-szaz-evunkrol/
https://szmsz.press/2024/07/06/az-ideny-vegere-osszeforrt-a-tarsulat/
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.310625/Egy-tonna-kukorica-55-fustifecske-feszekert
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Videó: A New York Times egykori illusztrátorának jubileumi tárlata az ungvári várban 

Talán kevesen tudják, hogy Ijjász Gyula, Ungvár kiemelkedő szülöttje a XX. század elején a New York Times és más folyóiratok 

illusztrátoraként dolgozott, miután az Egyesült Államokba utazva sikeresen elvégezte a New York-i Cooper Union College 

iparművészeti kurzusait. A múlt századbeli művész születésének 150. évfordulója alkalmából július 3-án a Lehoczky Tivadar 

Kárpátaljai Megyei Honismereti Múzeumban Magyarország Ungvári Főkonzulátusának közreműködésével nyílt kiállítás. […] 

Ijjász (Jaczik) Gyula 1874-ben született Ungváron, 1943-ban hunyt el, sírhelye az ungvári Kálvária temetőben található. Sokoldalú 

művész volt, aki olajjal, akvarellel dolgozott, a harctéri képek mellett tájképeket, vallási- és népi témájú alkotásokat is festett…” 

Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

Ausztriai magyarok az államfői viziten 

Szerdán hivatalos látogatáson Bécsben járt Sulyok Tamás, Magyarország köztársasági elnöke Alexander Van der Bellen államfőnél. 

Alexander Van der Bellen első, 2016-os megválasztása óta hagyománnyá vált, hogy a magyar államfői hivatalos látogatások egy-

egy programpontjára a magyar népcsoport szervezeteinek vezetőit is meghívják. A díszebéden Mentsik Szilvia, az Ausztriai Magyar 

Szervezetek Kerekasztalának elnöke, Seidler Andrea, az Ausztriai Magyar Egyesületek és Szervezetek Központi Szövetségének 

elnöke és Somogyi Attila, a Kancellária mellett működő Magyar Népcsoporttanács elnöke is hivatalos volt. […] A legfontosabb 

kérdések közé Somogyi Attila szerint a magyaroknak juttatott osztrák állami támogatás arányának megemelését és a bécsi iskolai 

magyar oktatás megerősítését sorolta…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Népcsoporti dialógplatform a parlamentben 

Július 1-én harmadik alkalommal találkoztak az osztrák parlamentben valamennyi parlamenti frakció képviselői és a népcsoportok 

tanácsadó testületeinek elnökei a népcsoporti „Dialogplattform“ keretében, hogy véleményt cseréljenek az őshonos kisebbségeket 

érintő kérdésekről. A hétfői parlamenti párbeszéd platformjának középpontjában az osztrák népcsoportok oktatási lehetőségei álltak. 

A hat őshonos népcsoport – csehek, szlovákok, romák, magyarok, horvátok és szlovének – elnökei valamennyi parlamenti frakció 

képviselőivel megvitatták ezt a kérdést. […] A párbeszéd fórumon Somogyi Attila, a Magyar Népcsoporttanács elnöke felhívta a 

figyelmet arra, hogy a magyar kétnyelvű oktatás továbbra sem megoldott Bécsben. […] A kormány kisebbségi politikáját is 

értékelték a képviselők a parlament pénteki ülésén. Az apropót ehhez a 2021-22-es népcsoporti támogatásokról szóló beszámolók 

szolgáltatták…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videó: 135. alkalommal rendezték meg Grazban a magyar bált 

Idén 135. alkalommal rendezték meg Graz-ban a magyar bált, ami még „a bálok bálját“ is lepipálja. A „WIR“ július 7-i adásában a 

graz-i magyarok talán legfontosabb eseményét mutatjuk be…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

 

32. Levéltári Kutatótábor: Megmenteni és megőrizni 

32. alkalommal rendezték meg a Maribori Területi Levéltár kutatótáborát középiskolás diákok számára. Az idei évben a résztvevők 

június 26. és 29. között Melincin kutattak emlékek után. A járványidőszak óta a szlovén–magyar, nemzetköziként számon tartott 

tábort sajnos már csak a Maribori Területi Levéltár szervezi, magyarországi partnerintézmény hiányában nincsenek már magyar 

diákok, illetve a kutatások is csak Szlovéniában zajlanak a négy nap alatt. […] A kutatási folyamat során számos házhoz 

bekopogtattak, és összesen hat portánál kaptak értékes levéltári anyagot. A tábort az összegyűjtött emlékekből készült kiállítás 

megnyitója koronázta meg a belatinci várban, ahol a nagyközönségnek is bemutatták a fényképeket, dokumentumokat, 

imakönyveket, de magyar nyelvű emlék csak csekély számban akadt…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

Podcast: Amerikai fiatalok a Muravidéken 

Muravidéken zajlott a Magyar Emberi Jogok Alapítvány (HHRF) keretein belül működő Reconnect Hungary program, melynek 

alapja, hogy az Egyesült Államokban élő magyar fiatalok felmenőik származási országával kapcsolatba lépve, családjuk múltját, 

illetve saját identitásukat jobban megértsék. Az itteni szervezésben meghatározó szerepet vállalt a Muravidéki Magyar 

Önkormányzati Nemzeti Közösség és a Muravidéki Magyar Ifjúsági Szervezet…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk >  

              
            Összeállította: Bóna László 

https://karpataljalap.net/2024/07/06/new-york-times-egykori-illusztratoranak-jubileumi-tarlata-az-ungvari-varban
https://tv21ungvar.tv/2024/07/07/a-karpataljai-festoiskola-kezdete-ijjasz-gyula-alkotasait-bemutato-tarlat-nyilt-ungvaron/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3263895/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3263593/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3264011/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3264133/
https://nepujsag.net/muravidek/16378-32-lev%C3%A9lt%C3%A1ri-kutat%C3%B3t%C3%A1bor-megmenteni-%C3%A9s-meg%C5%91rizni.html
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/terepjaro/nyelveben-el-a-nemzet/713733

